

**БОСПОРСКИЕ  
ИССЛЕДОВАНИЯ**

**XXXI**



## СОДЕРЖАНИЕ

М.Ю. Вахтиной 60 лет (Ю.А. Виноградов) .....	5
Список научных трудов М.Ю. Вахтиной (составитель Л.М. Всевиов) .....	7
К.К. Марченко 75 лет (Ю.А. Виноградов) .....	17
Список научных трудов К.К. Марченко (составитель Л.М. Всевиов) .....	19
В.А. Горончаровскому 60 лет (Ю.А. Виноградов) .....	32
Список научных трудов В.А. Горончаровского (составитель Л.М. Всевиов) .....	35

## СТАТЬИ

<i>И.В. Пьянков</i> Воинские дружины састаров в Северном Причерноморье и у древних арьев .....	45
<i>Н.Ю. Смирнов</i> Зверь и птица из Темир-Горы .....	50
<i>Г.Р. Цецхладзе</i> Греческая керамика и транспортные амфоры в понтийском хинтерланде: как и почему .....	60
<i>В.П. Яйленко</i> Ольвийский гимн VI в. до н. э. ....	88
<i>В.Н. Зинько</i> Крепостные сооружения боспорского города Тиритака .....	100
<i>С.Ю. Сапрыкин, В.А. Кутайсов</i> Культ бога Асклепия в Калос Лимене .....	110
<i>В.П. Копылов</i> Эллинский культовый комплекс в Елизаветовском городище на Дону .....	121
<i>Ю.П. Зайцев</i> Пристенное святилище эллинистического времени	



на городище Ак–Кая/Вишенное в центральном Крыму .....	135
<i>М.В. Скржинская</i> Ольвийские и боспорские жрецы Аполлона .....	146
<i>Е.А. Молев, Н.В. Молева</i> «Триада» в сакральном граффито из китейского святилища .....	155
<i>Е.Я. Туровский</i> О различных ипостасях культа Артемиды в Херсонесе Таврическом .....	164
<i>Е.А. Савостина</i> Что можно узнать по полету птиц, опираясь на сцены греческой вазописи? .....	173
<i>А.А. Синицын</i> Греки и монстры: об античной мифологии как занимательной этногеографии (эскиз на тему путешествий и открытий) .....	186
<i>И.Ю. Шауб</i> «Про неправду всё написано!» (О попытках ревизии традиционных взглядов на некоторые памятники Боспора и Скифии) .....	214
<i>М.Ю. Трейстер</i> О генезисе орнаментальных мотивов на золотых бляшках и обкладках ритонов из Семибратних курганов № 2 и 4 .....	223
<i>В.П. Былкова</i> Лепная керамика Белозерского поселения (раскопки 2010-2012 гг.) .....	236
<i>Н.Ф. Федосеев</i> К вопросу о датировке восьмого кургана из группы «Пять братьев» на Елизаветовском могильнике .....	249
<i>А.П. Медведев</i> Ярусный склеп из Восточного некрополя Фанагории .....	255



<i>С.В. Кашаев</i> Краснофигурный килик с поселения Вышестеблиевская – 3 .....	268
<i>Д.В. Журавлев</i> Бронзовые статуэтки из могильника Бельбек IV в юго-западном Крыму .....	276
<i>Я.М. Паромов</i> Рабочая номенклатура клазоменских амфор .....	287
<i>А.Е. Терещенко</i> Ранняя чеканка Фанагории .....	296
<i>M. Mielczarek</i> On Bosporan coins found in Volhynia. The history of a doubtful hoard .....	309
<i>А.В. Подосинов</i> К вопросу об истоках Танаиса в представлениях античных географов .....	315
<i>И.Е. Суриков</i> Еще раз о происхождении названия Фанагории .....	325
<i>В.Н. Парфёнов</i> Британский эксперимент Флавиев: к предыстории кампаний Агриколы .....	334
<i>Е.В. Смыков</i> Последние планы Митридата .....	344
<i>А.И. Айбабин, Э.А. Хайрединова</i> Плитовые могилы с высеченными крестами из раннесредневекового некрополя Боспора .....	354

#### ИСТОРИЯ НАУКИ

<i>Е.Г. Застрожнова</i> Раскопки Восточного некрополя Фанагории А.Е. Люценко в 1875 г. ....	379
<i>О.В. Шаров</i> К истории одного открытия в Керчи .....	387



*Ю.А. Виноградов*

Небольшой этюд по истории  
боспорской археологии:

Л.А. Перовский о приобретении  
древности у населения .....

396

*И.В. Тункина*

Неизданная записка И.Н. Бороздина и  
Д.Н. Анучина о подготовке  
истории 50-летия деятельности

Московского археологического общества .....

405

СПИСОК СОКРАЩЕНИЙ .....

414

Правила оформления материалов в

«Боспорские исследования» .....

418



## CONTENTS

60 year anniversary of Vakhtina M. Yu. ( <i>Vinogradov Yu.A.</i> ) .....	5
List of scientific papers of Vakhtina M. Yu. ( <i>compiled by Vsevirov L.M.</i> ) .....	7
75 year anniversary of Marchenko K.K. ( <i>Vinogradov Yu.A.</i> ) .....	17
List of scientific papers of Marchenko K.K. ( <i>compiled by Vsevirov L.M.</i> ) .....	19
60 year anniversary of Goroncharovskii V.A. ( <i>Vinogradov Yu.A.</i> ) .....	32
List of scientific papers of Goroncharovskii ( <i>compiled by Vsevirov L.M.</i> ) .....	35

## ARTICLES

<i>P'iankov I.V.</i> Military guards of sasters in the Northern Black Sea and the ancient Aryans .....	45
<i>Smirnov N. Yu.</i> A beast and a bird of Prey from Temir-Gora .....	50
<i>Tsetskhladze G.</i> Greek pottery and transport amphorae in the Pontic hinterland: how and why .....	60
<i>Iailenko V.P.</i> The Olbian hymn of the VI century BC .....	88
<i>Zin'ko V.N.</i> Fortress walls of the Bosphorus city of Tyritake .....	100
<i>Saprykin S. Yu., Kutaisov V.A.</i> Asclepius' cult in Kalos Limen .....	110
<i>Kopylov V.P.</i> Hellenistic Cult Complex	



in Elizavetovskoye Gorodishe on Don River .....	121
<i>Zaitsev Yu.P.</i> Wall-sanctuary of Hellenistic period on the settlement of Ak-Kaya / Vishennoye in the Central Crimea .....	135
<i>Skrzhinskaia M.V.</i> The priests of Apollo in Olbia and Bosporos .....	146
<i>Molev E.A., Moleva N.V.</i> “Triad” in sacred graffito from sanctuary of Kyta .....	155
<i>Turovskii E.</i> On the various images of Artemis cult in Tauric Chersonesus .....	164
<i>Savostina E.A.</i> What can you learn by the Flight of Birds, relying on the stories of Greek Vase-Painting? .....	173
<i>Sinitsyn A.A.</i> The Greeks and the Monsters: on classical Mythology as an amusing ethnic Geography (essay about travels and discoveries) .....	186
<i>Shaub I.Iu.</i> «Everything has been written about the untruths!» (On the attempts to revise the traditional views on some monuments of the Bosporus and Scythia) .....	214
<i>Treister M.</i> On the genesis of decorative motives on the gold appliquéés and overlay plates of rhyta from the Barrow-mounds nos. 2 and 4 of the Seven Brothers tumuli .....	223



<i>Bylkova V.</i> Hand-made pottery from Belozerskoe settlement (excavations of 2010-2012) .....	236
<i>Fedoseev N.</i> On the dating of the 8th barrow from the group "Five Brothers" on Elizavetovskoe burial .....	249
<i>Medvedev A.P.</i> Stepped Crypt from eastern Necropolis of Phanagoria .....	255
<i>Kashaev S.V.</i> Red-figure kylix from the settlement site of Vyshesteblibskaya-3 .....	268
<i>Zhuravlev D.</i> Bronze statuettes from the necropolis Belbek IV in the south-western Crimea .....	276
<i>Paromov Ia.M.</i> Nomenclature of Klazomenian amphorae .....	287
<i>Tereshchenko A.E.</i> The early period of coinage in Phanagoria .....	296
<i>Mielczarek M.</i> On Bosporan coins found in Volhynia. The history of a doubtful hoard .....	309
<i>Podosinov A.V.</i> On the sources of Tanais in the works of ancient geographers .....	315
<i>Surikov I.E.</i> Once again on the etymology of the name Phanagoria .....	325
<i>Parfenov V.N.</i> The British experiment of the Flavians: before Agricola's campaigns .....	334





*Smykov E.V.*  
The last plans of Mithridates ..... 344

*Aibabin A., Khairedinova E.*  
Graves with carved crosses on their slabs  
facing their walls from an early medieval  
necropolis of the Bosphorus ..... 354

#### HISTORY OF SCIENCE

*Zastrozhnova E.G.*  
Excavation of the eastern  
necropolis Phanagoria  
by Lyutsenko A.E. in 1875 ..... 379

*Sharov O.*  
To the history  
of one discovery in Kerch ..... 387

*Vinogradov Iu.*  
Small Studies in the History  
of the Bosphorus archaeology:  
Perovskii L.A. about acquisition  
of antiquities from population ..... 396

*Tunkina I.V.*  
The unpublished note of Borozdin I.N.  
and Anuchin D.N. on preparation  
of the work devoting to the 50<sup>th</sup> anniversary  
of the Moscow Archaeological Society ..... 405

LIST OF ABBREVIATIONS ..... 414

Rules of prepare of materials in «Bosphoros studies» ..... 418